
Parlament České republiky
POSLANECKÁ  SNĚMOVNA

2022
9. volební období

Z Á P I S

z 13. schůze
výboru pro evropské záležitosti 

konané dne 31. srpna 2022



Přítomni: Pokorná  Jermanová  Jaroslava,  Berkovcová  Jana,  Bžoch  Jaroslav,  Benešík
Ondřej,  Fifka  Petr,  Beitl  Petr,  Major  Martin,  Staněk  Pavel,  Kolář  Ondřej,
Zlínský Vladimír, Potůčková Lucie, Bělor Roman, Berki Jan, Exner Martin

Omluveni: Jáč  Ivan,  Carbol  Jiří,  Babišová  Andrea,  Wenzl  Lubomír,  Pošarová  Marie,
Helebrant Tomáš

Schůzi výboru zahájil předseda O. Benešík v 8.30 hodin. Připomněl, že byla svolána na
základě usnesení č. 65 přijatého na 12. schůzi dne 22. června 2022. Konstatoval, že pozvánky
byly všem včas rozeslány a návrh pořadu mají poslanci k dispozici  /hlasování 12-0-0, Benešík
Ondřej – pro, Berkovcová Jana – pro,  Bžoch Jaroslav – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro,
Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki Jan
– pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze, k jejímu svolání a k přípravě jejího pořadu /usn. č. 77, hlasování 12-0-0, Benešík Ondřej
– pro, Berkovcová Jana – pro,  Bžoch Jaroslav – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Major
Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro,
Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

Návrh pořadu schůze:
1. Informace o průběhu předsednictví České republiky v Radě Evropské unie
2. Návrh  nařízení  Rady  o volbě  poslanců  Evropského  parlamentu  ve všeobecných

a přímých  volbách,  kterým se  ruší  rozhodnutí  Rady  76/787/ESUO,  EHS,  Euratom
a Akt  o volbě  členů  Evropského  parlamentu  ve všeobecných  a přímých  volbách
připojený k tomuto rozhodnutí /kód Rady 9333/22, APP(2022) 902 v konečném znění/

3. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterým  se  stanoví  pravidla  pro
předcházení  pohlavnímu  zneužívání  dětí  a boj  proti  němu  /kód  Rady  9068/22,
KOM(2022) 209 v konečném znění/

4. Sdělení  Komise Evropskému parlamentu a Radě – Na cestě  ke směrnici  o trestních
sankcích  za  porušování  omezujících  opatření  Unie  /kód  Rady  9671/22,
KOM(2022) 249 v konečném znění/

5. Návrh rozhodnutí  Rady o zařazení porušení omezujících opatření  Unie mezi oblasti
trestné činnosti stanovené v článku 83 odst. 1 Smlouvy o fungování Evropské unie /kód
Rady 9641/22, KOM(2022) 247 v konečném znění/

6. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o vymáhání a konfiskaci majetku /kód
Rady 9598/22, KOM(2022) 245 v konečném znění/

7. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice 2011/83/EU
o smlouvách  o finančních  službách  uzavřených  na dálku  a zrušuje  směrnice
2002/65/ES/ /kód Rady 9053/22, KOM(2022) 204 v konečném znění/

8. Výběr  z  aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 16. června – 24. srpna 2022

9. Sdělení předsedy
10. Různé
11. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému

a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  -  Digitální  dekáda  pro  děti  a mládež:  nová
Evropská  strategie  pro  lepší  internet  pro  děti  (BIK+)  /kód  Rady  9071/22,
KOM(2022) 212 v konečném znění/

12. Sdělení  Komise  –  Evropský  semestr  2022  –  Jarní  balíček  /kód  Rady  9399/22,
KOM(2022) 600 v konečném znění/

13. Doporučení pro doporučení Rady k národnímu programu reforem Česka na rok 2022
a stanovisko  Rady  ke  konvergenčnímu  programu  Česka  z roku  2022  /kód  Rady
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9402/22, KOM(2022) 605 v konečném znění/
14. Sdělení  Komise  –  Pokyny  k plánům  pro  oživení  a odolnost  v souvislosti  s plánem

REPowerEU /kód Rady 9589/22, C(2022) 3300 v konečném znění/
15. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterým  se  mění  nařízení  (EU)

2021/241, pokud jde o kapitoly REPowerEU v plánech pro oživení a odolnost, a mění
nařízení (EU) 2021/1060, nařízení (EU) 2021/2115, směrnice 2003/87/ES a rozhodnutí
(EU) 2015/1814 /kód Rady 9337/22, KOM(2022) 231 v konečném znění/

16. Sdělení Komise – Plán REPowerEU /kód Rady 9787/22, KOM(2022) 230 v konečném
znění/

17. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterou  se  mění  směrnice  (EU)
2018/2001 o podpoře využívání energie z obnovitelných zdrojů, směrnice 2010/31/EU
o energetické náročnosti  budov a směrnice 2012/27/EU o energetické účinnosti  /kód
Rady 9363/22, KOM(2022) 222 v konečném znění/

18. Společné  sdělení  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  Vnější  energetická  angažovanost  EU
v měnícím se světě /kód Rady 9452/22, JOIN(2022) 23 v konečném znění/

19. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Strategie EU pro solární energii /kód Rady
9453/22, KOM(2022) 221 v konečném znění/
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1. Informace o průběhu předsednictví České republiky v Radě Evropské unie

Př.  O. Benešík přivítal ministra pro evropské záležitosti  Mikuláše Beka, který přišel
členy výboru informovat o dosavadním průběhu českého předsednictví. Nejvíce jednání zatím
proběhlo během července. Nyní probíhají neformální Rady ministrů v Praze. 

Nejviditelnější částí agendy jsou témata související s válkou na Ukrajině a aktivace
nových nástrojů ohledně ukrajinské uprchlické krize. V posledních měsících došlo k rychlému
vývoji  postojů  členských  států  k řešení  energetické  situace.  Až  dramatický  vývoj  cen  na
burzách vedl  k radikálnímu zásahu Německa.  Důležitý  je  postoj  Komise,  která  předkládá
návrhy.

České předsednictví řeší také otázku Východního partnerství, zejména aktuální vývoj
vztahů  s Moldávií,  především  liberalizaci  obchodu  se  zemědělskými  produkty  a  spuštění
platformy k řešení bezpečnostních otázek.

Důležitým cílem českého předsednictví je obnovit dialog EU s Izraelem.
Dalšími  tématy  předsednictví  jsou  digitalizace,  dohoda  o  bezpečnosti  výrobků,

posílení  boje  proti  sexuálnímu  zneužívání  dětí,  investice  do  výzkumu.  Proběhlo  několik
jednání ministrů, kterých se účastní i zástupci Ukrajiny.

Vzhledem  k blížícím  se  evropským  volbám  vyzval  Evropský  parlament  Radu  ke
svolání Konventu, který by se zabýval změnou smluv. ČR na základě dotazníku rozeslaného
v červenci všem členským státům zjistila, že pouze čtyři státy jsou ochotny zahájit debatu
ohledně změn smluv. Ministr  Bek bude vysvětlovat  opatrnou pozici  Rady příští  týden ve
výborech EP. Hlasování v Konventu je krajní možnost. 
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Evropský parlament je naopak napříč politickými frakcemi pro změnu smluv, chce
dosáhnout hlasování v Radě kvalifikovanou většinou namísto jednomyslnosti.  EP navrhuje
zřízení  nadnárodních  volebních  seznamů,  které  budou  spojeny  se  systémem  
tzv. spitzenkandidátů. Volby by měly probíhat ve všech členských státech v jeden den, a to 
9. května, volební právo by mělo být sníženo na 16 let. Probíhá debata o institucionálních
změnách. Německo jasně preferuje rozšíření EU se změnami v rozhodování, většina států je
ale  ochotna  hlasovat  kvalifikovanou  většinou  pouze  v některých  věcech,  např.  ohledně
sankčních seznamů.

Ředitelka Odboru pro předsednictví ČR v Radě EU ÚV Alice Krutilová informovala,
že nejvíce předsednických akcí dosud proběhlo během července – setkání vlády s představiteli
EP, představení  českých  priorit,  setkání  vlády  s kolegiem  Evropské  komise  v  Litomyšli,
jednání Rad pro vnitro, životní prostředí a pro všeobecné záležitosti. Při tom probíhá velký
počet bilaterálních jednání a menší akce. Součástí je také kulturní doprovodný program –  
8. července bylo předsednictví zahájeno koncertem v Rudolfinu, kde se koná také výstava,  
21. září se uskuteční koncert v Bruselu. Připravuje se Summit Evropské rady.

Př. O. Benešík konstatoval, že řadu již zmíněných témat má VEZ na programu dnešní
schůze. Jednomyslné hlasování v Radě je zde také často diskutovaným tématem.

Posl.  J. Berki nesouhlasí se změnou smluv, na kterých je EU postavena. Státy by se
rozdělily na dvě kategorie. Podle něj je nešťastné, že změny smluv navrhuje právě EP, který
se tak snaží posílit své pravomoci. Současné problémy potřebují konsensuální  a legitimní
řešení.

Ministr M. Bek souhlasil, že navrhované řešení lze chápat jako státy dvojí kategorie.
Řada zemí jako Irsko nebo Skandinávie je připravena určitá témata blokovat. Každá země je
založena  na  jiných  hodnotách.  EP je  nyní  aktivní,  protože  se  blíží  volby. Inicioval  také
Konferenci o spolupráci v Evropě a výrazně ovlivnil její závěry.

Mpř. J. Bžoch potvrdil, že Konferenci o spolupráci v Evropě si EP připravil pro sebe,
aby posílil svoje pravomoci. Zajímalo jej, jaká je pozice ČR k debatě o změně smluv. Podle
jeho názoru by zásadní změny jako změna smluv EU měly probíhat v klidné době.

Ministr  M. Bek uvedl, že ČR má v současné době pozici moderátora předsednictví,
který zjišťuje názory jednotlivých členských států a snaží se hledat v debatě kompromisy.
Debata o politických cílech bude dlouhá.

Př.  O. Benešík navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti  bere na
vědomí informaci o průběhu předsednictví České republiky v Radě Evropské unie  /usn. č. 78,
hlasování 13-0-1, Benešík Ondřej – pro, Berkovcová Jana – pro,  Bžoch Jaroslav – pro, Pokorná
Jermanová Jaroslava – zdržela se,  Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Major Martin – pro,
Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, Exner Martin –
pro, Potůčková Lucie – pro,  Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

2. Návrh nařízení Rady o volbě poslanců Evropského parlamentu ve všeobecných
a přímých  volbách,  kterým  se  ruší  rozhodnutí  Rady  76/787/ESUO,  EHS,
Euratom a Akt o volbě členů Evropského parlamentu ve všeobecných a přímých
volbách  připojený  k tomuto  rozhodnutí  /kód  Rady  9333/22,  APP(2022)  902
v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil náměstek ministra vnitra Petr Vokáč.  Informoval, že tento návrh
nahradí legislativní dokument ze 70. let. Mění podstatu právní úpravy evropských voleb na
nařízení a výrazně sjednotí volby napříč členskými státy. V současné době probíhá diskuse na
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celoevropské úrovni o zavedení dvou úrovní volebních obvodů – vnitrostátní a celoevropské.
28 poslanců by bylo zvoleno z evropské kandidátky, z nichž by vzešel kandidát na předsedu
Evropské komise. Vláda ČR považuje návrh za sporný. Evropská komise je vnímána jako
nestranný strážce smluv, bez revize primárních práv by žádné změny neměly být  možné.
V českém volebním právu je  zakotven  věk 18 let.  Navrhované korespondenční  hlasování
v současné době v ČR nemá podporu. 

Zpravodajka  L. Potůčková souhlasí s rámcovou pozicí vlády. Je třeba otevřít i další
otázky  v rámci  vnitrostátního  volebního  systému  jako  je  rozšíření  možností  volit  pro
postižené osoby. Představila návrh usnesení.

Posl.  J. Berkovcovou zajímal návrh snížení věkové hranice voličů na 16 let. Je zde
poznámka „aniž jsou dotčeny ústavní řády“.  Znamená to tedy, že se to ČR netýká?

Nám. P. Vokáč vysvětlil, že český ústavní řád nestanoví věkovou hranici pro evropské
volby.

Posl. J. Berkovcová považuje střídavé seznamy kandidátek mužů a žen za násilné.
Posl. V. Zlínský ocenil perfektně zpracovanou rámcovou pozici vlády. Návrh usnesení

ale považuje za slabý, proto navrhnul celé nařízení odmítnout /hlasování 1-3-10/, návrh nebyl
přijat.

Zpravodajka  L.  Potůčková informovala,  že  lhůta  pro  odůvodněné  stanovisko  již
uplynula 13. července. 

Posl. J. Berki odmítá bod č. 3 a 4 návrhu usnesení.
Zpravodajka L. Potůčková souhlasila s vypuštěním bodů č. 3 a 4.
Posl. P. Beitl navrhnul změnu v bodě č. 2.
Zpravodajka  L.  Potůčková nesouhlasí  se  změnou  v bodu  č.  2.  Navrhla  hlasovat

jednotlivé body usnesení.
Zpravodajka L. Potůčková navrhla usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 

1.  bere  na  vědomí návrh  nařízení  Rady  o  volbě  poslanců  Evropského  parlamentu  ve
všeobecných a přímých volbách, kterým se ruší rozhodnutí Rady 76/787/ESUO, EHS, Euratom
a Akt o volbě členů Evropského parlamentu ve všeobecných a přímých volbách připojený k
tomuto rozhodnutí /hlasování 13-0-1/; 2. podporuje rámcovou pozici vlády k němu /hlasování
11-0-3/ a 3. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby v rámci politického dialogu
postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /hlasování 14-0-0/. Bylo přijato usnesení
č. 79. 

3. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se stanoví pravidla pro
předcházení  pohlavnímu zneužívání  dětí  a boj  proti  němu /kód Rady 9068/22,
KOM(2022) 209 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představili náměstek ministra vnitra Petr Vokáč a ředitel Kabinetu NÚKIB
Josef Kopecký. Nám. P. Vokáč uvedl, že tato oblast vyžaduje průběžné posilování nástrojů na
ochranu dětí a proti jejich zneužívání. Na mezinárodní úrovni je třeba doplnit směrnici z roku
2011 o rozvoj technologií. Návrh počítá se stanovením řady povinností poskytovatelům IT
služeb a se zřízením centra proti  pohlavnímu zneužívání dětí v Haagu. Vláda ČR zaujímá
k návrhu neutrální stanovisko, vítá rozvoj a posílení ochrany dětí.  Tato oblast je obzvláště
citlivá  na  vyvažování  práv  dětí  a  detekování  škodlivého  obsahu.  Otázkou  je,  kdo  bude
sledovat obsah komunikace a šifrované komunikace a její průlom bez dostatečných záruk.
Úkolem české vlády bude hledat rovnováhu mezi právy. Evropské i vnitrostátní autority by se
měly zapojit do ochrany osobních údajů.
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Řed,  J.  Kopecký informoval,  že  NÚKIB  je  garantem  z   hlediska  kybernetické
bezpečnosti, důvěrnosti a integrity.

Zpravodajka L. Potůčková uvedla, že zásadní je zde proporcionalita. Za dobu covidu
se riziko bezpečnosti dětí zvýšilo o 30 %, každé páté dítě zažilo nějaký způsob sexuálního
obtěžování  online.  Je  proto  nutné  tuto  otázku  řešit  na  celoevropské  úrovni.  Lhůta  pro
subsidiaritu je 14. října.

Zpravodajka nastudovala analýzu obav z prolomení  informací  europoslance Patrika
Breyera. Otázkou je vyvážení ochrany soukromí a ochrany dětí.

Zpravodajka  navrhla  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  
1.  bere  na  vědomí nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady, kterým se  stanoví  pravidla  pro
předcházení pohlavnímu zneužívání dětí a boj proti němu; 2. podporuje rámcovou pozici vlády
k němu;  3.  považuje  za  klíčové  důsledné  hledání  rovnováhy  mezi  mimořádně  důležitým
chráněným  zájmem,  kterým  je  prevence  pohlavního  zneužívání  dětí,  a  ochranou  práva  na
soukromí a nadměrnými zásahy do tohoto práva, přičemž zdůrazňuje, že výsledná úprava musí
respektovat právo na ochranu šifrované komunikace a 4. pověřuje předsedu výboru pro evropské
záležitosti,  aby  v  rámci  politického  dialogu  postoupil  toto  usnesení  předsedkyni  Evropské
komise  /usn. č. 80, hlasování 13-0-1, Benešík Ondřej – pro, Berkovcová Jana – pro,  Bžoch
Jaroslav – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Major
Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – zdžel se, Bělor Roman – pro,  Berki Jan –
pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro,  Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

4. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu  a Radě  –  Na  cestě  ke  směrnici
o trestních sankcích za porušování omezujících opatření Unie /kód Rady 9671/22,
KOM(2022) 249 v konečném znění/

5. Návrh  rozhodnutí  Rady  o zařazení  porušení  omezujících  opatření  Unie  mezi
oblasti  trestné  činnosti  stanovené  v článku  83  odst.  1  Smlouvy  o fungování
Evropské unie /kód Rady 9641/22, KOM(2022) 247 v konečném znění/

6. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o vymáhání  a konfiskaci
majetku /kód Rady 9598/22, KOM(2022) 245 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tyto  dokumenty  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
texty dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty představil  náměstek ministra spravedlnosti  Michal Franěk. Jedná se o tři
úzce související dokumenty nelegislativního obsahu. Navrhují zařadit mezi trestné činy ty,
které  porušují  omezující  opatření  Unie.  EU  tak  získá  právní  základ  předložit  případnou
regulaci. Další dokument pojednává o vymáhání a konfiskaci majetku v rámci trestního řízení,
v případě transpozice jednotlivých členských států může být využito i v případě trestných činů
souvisejících s válkou na Ukrajině. Návrh je předmětem diskusí pracovních skupin v rámci
českého předsednictví.

Zpravodajka  L.  Potůčková informovala,  že  některé  instituty  český  právní  řád
nepoužívá. Podle statistiky Europolu mají  zločinecké skupiny každoročně příjmy přes 139
miliard  EUR  
a představují velmi vážnou hrozbu pro bezpečnost Evropy. Navzdory stávajícím pravidlům
pro vymáhání a konfiskaci majetku z trestné činnosti jsou zmrazena pouze 2 % majetku z
trestné činnosti a zkonfiskováno pouze 1 %.

Zpravodajka  navrhla  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  
1. bere na vědomí sdělení Na cestě ke směrnici o trestních sankcích za porušování omezujících
opatření  Unie,  návrh rozhodnutí  o zařazení  porušení  omezujících opatření  Unie mezi  oblasti
trestné činnosti  stanovené v článku 83 odst.  1 Smlouvy o fungování  Evropské unie a  návrh
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směrnice o vymáhání a konfiskaci majetku; 2. souhlasí se zařazením porušování omezujících
opatření  na  seznam  trestných  činů  EU  v článku  83  odst.  1  Smlouvy  o  fungování  EU;  
3.  podporuje  rámcovou  pozici  vlády  k  návrhu  směrnice  o  vymáhání  a  konfiskaci  majetku,
zejména v jejím rezervovaném postoji  vůči  nepřiměřenému rozšiřování  možností  konfiskací  
v trestním řízení a 4. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby v rámci politického
dialogu postoupil  toto usnesení  předsedkyni  Evropské komise  /usn.  č.  81, hlasování  12-1-0,
Benešík  Ondřej  –  pro,  Berkovcová Jana – pro,   Bžoch Jaroslav – pro,  Pokorná Jermanová
Jaroslava – pro,  Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro,
Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková
Lucie – pro,  v příloze/.

7. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterou  se  mění  směrnice
2011/83/EU  o smlouvách  o finančních  službách  uzavřených  na dálku  a zrušuje
směrnice 2002/65/ES/ /kód Rady 9053/22, KOM(2022) 204 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  náměstek  ministra  financí  Jiří  Georgiev.  Návrh  nahrazuje
stávající úpravu s cílem vytvoření určité záchranné sítě pro finanční produkty, např. snadné
odstoupení od smlouvy, ochrana spotřebitele atd. Vláda ČR obecně s návrhem souhlasí, jeho
podoba je však příliš robustní, předkladatelé by ztratili motivaci uvádět na trh nové produkty.

V následujících měsících proběhne o návrhu jednání pracovních skupin i Evropského
parlamentu. Prioritou ČR bude vyjasnit působnost směrnice.

Zpravodaj P. Beitl doplnil, že souhlasí s rámcovou pozicí vlády ohledně modernizace 
a distribuce nových finančních služeb. 

Navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na vědomí návrh
směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice 2011/83/EU, pokud jde  
o  smlouvy  o  finančních  službách  uzavřených  na  dálku,  a  zrušuje  směrnice  2002/65/ES  
a  2.  podporuje  rámcovou pozici  vlády k němu  /usn.  č.  82, 10-0-1,  Benešík  Ondřej  –  pro,
Berkovcová Jana – pro,  Bžoch Jaroslav – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Beitl Petr
– pro,  Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – zdžel se, Bělor Roman – pro,
Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

8. Výběr  z  aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 16. června – 24. srpna
2022

Z tabulky dokumentů doručených výboru v období 16. června – 24. srpna 2022 byly
vybrány dokumenty a k nim zpravodajové: č. 11396/22, 10815/22 a 10352/22 – mpř. P. Fifka,  
č. 10897/22 a 10885/22 – mpř. P. Kolář, č. 10607/22 – posl. I. Jáč, č. 10437/22 – mpř. J. Bžoch, 
č. 11408/22 – posl. P. Staněk, č. 11727/22 – př. O. Benešík, č. 11101/22 – posl. V. Zlínský  
a č. 10587/22 – posl. J. Berki.

Výbor postupuje k projednání dokument č. 11531/22 výboru pro obranu. Pro informaci
postupuje  hospodářskému  výboru  dokument  č.  11657/22,  výboru  pro  životní  prostředí
dokumenty č. 11854/22, 10654/22 a 10729/22, zemědělskému výboru č. 10592/22 a 10654/22
/usn. č. 83, hlasování 9-0-0, Benešík Ondřej – pro, Berkovcová Jana – pro,  Pokorná Jermanová
Jaroslava – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,
Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

8



9. Sdělení předsedy

Př.  O.  Benešík informoval,  že  ve  středu  14.  září  se  uskuteční  bilaterální  jednání  a
následně pracovní oběd s delegací Výboru pro záležitosti EU Německého spolkového sněmu, a
to od 11.00 do 13.00 hodin.  Jednání  povede mpř.  Petr  Fifka.  Svou účast  přislíbili  mpř.  L.
Potůčková,  mpř.  
J. Bžoch, poslanci M. Exner, P. Beitl, R. Bělor a V. Zlínský. 

Ve dnech 3. – 4. října se připravuje bilaterální návštěva Výboru pro evropskou integraci
albánského parlamentu. Jednání a pracovní večeře by měly proběhnout v úterý 4. října. Zúčastní
se př. O. Benešík, mpř. P. Fifka, posl. J. Berki, M. Exner, P. Beitl a J. Berkovcová. 

Ve dnech 4. – 5. září uskuteční v Kongresovém centru meziparlamentní konference ke
společné zahraniční,  bezpečnostní a obranné politice v rámci českého předsednictví (v gesci
zahraničního výboru a  výboru pro obranu),  dále  10.  –  11.  října proběhne v O2 Universum
meziparlamentní konference o stabilitě, hospodářské koordinaci a správě v Evropské unii 
(v gesci hospodářského, rozpočtového a sociálního výboru). 

Hlavní  akcí  VEZ bude zasedání  COSAC,  které  se  uskuteční  ve  dnech  13.  –  15.
listopadu v O2 Universum. Př. O. Benešík požádal členy výboru o co největší účast nejen na
jednáních,  ale  i  na  oficiální  večeři  13.  září,  kterou  se  celá  akce  zahajuje,  a  dalších
doprovodných akcích. Součinnost pak očekává zejména od všech místopředsedů, kdy je třeba
si rozdělit i řízení jednotlivých panelů. 

11. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů - Digitální dekáda pro děti a mládež: nová
Evropská  strategie  pro  lepší  internet  pro  děti  (BIK+)  /kód  Rady  9071/22,
KOM(2022) 212 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil zástupce místopředsedy vlády pro digitalizaci J. Míča a ředitel
kabinetu NÚKIB Josef Kopecký. J. Míča uvedl, že cílem nové strategie pro lepší internet pro
děti  BIK  je  lepší  přístup  dětí  k internetu  a  zároveň  jejich  ochrana.  Děti  jako  uživatelé
digitálních technologií stráví na internetu hodně času a jsou zde také vystaveny nebezpečí. Je
důležité  respektovat  jejich  názor.  Pro  ČR je  důležitá  prevence  kyberkriminality,  omezení
dostupnosti  nežádoucích  služeb,  rozdělení  dostupnosti  podle  věku a  zřízení  poradenských
center na národní úrovni.

Zpravodaj J. Berki sdělil, že nejde jen o vzdělávání, ale i o postoj dětí a rozdělování
dostupnosti online podle věku. Důležitá je role rodičů.

Posl. V. Zlínský uvedl, že nebezpečí hrozící dětem na internetu je mnoho. Děti žijí ve
svém  virtuálním  světě,  vzniká  závislost  na  internetu,  hrají  hry  s   nevhodným  obsahem,
zanedbávají své studijní povinnosti. 

Zpravodaj J. Berki vysvětlil, že proto je zde zdůrazněna adekvátnost obsahu věku dětí,
klíčovou roli by mělo hrát domácí prostředí.

Př. O. Benešík navrhnul doplnit do usnesení politický dialog.
Zpravodaj J. Berki navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere

na vědomí  sdělení a rámcovou pozici vlády k němu; 2. oceňuje pozornost, která je věnována
nejen bezpečnějšímu prostředí  pro děti  a  mládež i  v  digitálním prostoru,  ale  také akcent  na
adekvátnost obsahu věku; 3. považuje participaci cílové skupiny na přípravách za přínosnou; 4.
je  přesvědčen,  že  je  třeba  hledat  řešení  na  jedné  straně  účinná,  na  druhé  straně  maximálně
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respektující  ochranu soukromí;  5.  doporučuje  však  věnovat  ještě  větší  pozornost  edukačním
aktivitám, a to nejen dětí a mladých lidí. Klíčovou roli ve způsobu trávení času a výběr obsahu
hrají  rodiče.  Jejich  podporu  považujeme  za  opomíjenou.  Roli  by  v  ní  měly  hrát  jak  školní
instituce,  tak  neziskový  sektor  (především  dětské  a  mládežnické  organizace)  a  6.  pověřuje
předsedu  výboru  pro  evropské  záležitosti,  aby  v  rámci  politického  dialogu  postoupil  toto
usnesení  předsedkyni  Evropské  komise  /usn.  č.  84, hlasování  9-1-0  Benešík  Ondřej  –  pro,
Berkovcová Jana – pro,  Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Beitl Petr – pro,  Fifka Petr – pro,
Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

12. Sdělení  Komise  – Evropský semestr 2022 – Jarní  balíček /kód Rady 9399/22,
KOM(2022) 600 v konečném znění/

13. Doporučení pro doporučení Rady k národnímu programu reforem Česka na rok
2022 a stanovisko Rady ke konvergenčnímu programu Česka z roku 2022 /kód
Rady 9402/22, KOM(2022) 605 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tyto  dokumenty  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
texty dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty představil náměstek pro řízení Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády
Štěpán Černý. Jarní balíček je shrnutím, jak evropské státy splňují kritéria odolnosti a čelí
výzvám.  Jde  o  nezávislé  hodnocení  ekonomického  výhledu členských států.  K tomu byla
zveřejněna  také  doporučení  řešení  problémů jednotlivým členským státům.  ČR obdržela  
4 doporučení - 1. udržet veřejné finance, 2. implementovat evropské fondy, 3. posílit sociální
aspekt  a  cenovou  dostupnost  bydlení  (absence  zákona  o  sociálním  bydlení)  a  4.  snížit
závislost  na  fosilních  palivech  z Ruska.  Finální  přijetí  Radou  proběhne  za  českého
předsednictví. 

Zpravodaj  O. Benešík uvedl,  že společný konsensus napříč politickým spektrem je
třeba hledat v oblasti veřejných financí, bydlení, důchodové reformy apod. Zajímalo jej, do
jaké míry Komise respektuje současné problémy v energetice.

Š.  Černý uvedl,  že  situace  na  energetických  trzích  je  neodhadnutelná.  Evropská
komise představí krátkodobé řešení, protože situace se vyvíjí  každý den. Zásobníky plynu
jsou v ČR naplněny z 84 %. 

Zpravodaj  O.  Benešík konstatoval,  že  společnost  ČEZ  vlastněná  státem  prodává
energii velmi draho. Je důležitá veřejná kontrola, stát by měl mít v oblasti energetiky větší
vliv.

Posl.  M. Exner na základě svých zkušeností vysvětlil, že vyrobená elektřina se nedá
skladovat, proto se musí obchodovat. Výrobců elektřiny je mnoho, pokud by ČEZ prodával
pod tržní cenou, soukromí výrobci by byli poškozeni. Doplatek energie výrobcům by podle
něj měla dotovat vláda.

Zpravodaj O. Benešík dodal, že na výši marží výrobců by měl mít vliv stát.
Posl. V. Zlínský uvedl, že zdroje energie nejsou nevyčerpatelné, je třeba přistoupit na

jiný systém.
Podle posl. M. Exnera není energie nedostatek. Putin si pronajal zásobníky na území

Evropy, které jsou prázdné. Plyn i elektřina jsou spojené nádoby pro topení. Ušetřit 15 % za
zimu není nesplnitelné. ČR pro úsporu nedělá mnoho, např. nedostatečně zatepluje budovy
apod.
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Zpravodaj  O. Benešík navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti  
1. bere na vědomí  oba dokumenty; 2. podporuje rámcovou pozici vlády k nim a 3. vyzývá
vládu ČR k intenzivnímu řešení závislosti České republiky na energetických zdrojích z Ruské
federace  /usn. č. 85, hlasování 7-0-2, Benešík Ondřej  –  pro,  Berkovcová Jana – zdžela se,
Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír
– zdržel se, Bělor Roman – pro, Berki Jan – proti, Exner Martin – pro, v příloze/.

14. Sdělení Komise – Pokyny k plánům pro oživení a odolnost v souvislosti s plánem
REPowerEU /kód Rady 9589/22, C(2022) 3300 v konečném znění/

15. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU)
2021/241,  pokud jde  o kapitoly  REPowerEU v plánech pro oživení  a odolnost,
a mění nařízení (EU) 2021/1060, nařízení (EU) 2021/2115, směrnice 2003/87/ES
a rozhodnutí  (EU)  2015/1814  /kód  Rady  9337/22,  KOM(2022) 231 v konečném
znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tyto  dokumenty  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
texty dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty představil náměstek pro řízení Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády
Štěpán Černý. Evropská komise upozorňuje ČR na nedostatky a navrhuje, jak je řešit. ČR by
mohla  získat  peníze  prodejem původně  stažených  emisních  povolenek.  Potom by  nebylo
nutné uvolnit 20 % prostředků na digitální cíle. Vláda nemá v úmyslu získat prostředky ze
zemědělské politiky. Alokační klíč je předmětem diskuse, projednává se v rámci Rady Ecofin.
Cílem českého předsednictví je uzavřít tuto debatu během podzimu.

Zpravodaj M. Exner vysvětlil, že původní záměr byl využít prostředky na ekologické
projekty. V současné době je plánováno využít prostředky z emisních povolenek a zároveň
snížit energetickou závislost na Rusku. Zajímalo jej, jestli vláda plánuje vyčerpat alokaci na
půjčky z Fondu soudržnosti.

Š.  Černý odpověděl,  že  vláda  v současné  době  diskutuje  otázku  půjček  na  úrovni
ministra Beka. Strop pro půjčku je 350 mld. Kč. Vyhodnocení této investiční potřeby bude mít
na starost  nově jmenovaný vládní zmocněnec,  který analyzuje všechny zdroje.  Otázkou je
výhodnost této půjčky vzhledem k růstu úroků i administrativní zátěži.

Zpravodaj  M.  Exner navrhnul  usnesení,  ve  kterém výbor  pro  evropské  záležitosti  
1. projednal tyto dokumenty a 2. podporuje rámcovou pozici vlády  /usn. č. 86, hlasování  
9-1-0, Benešík Ondřej  –  pro,  Berkovcová Jana – pro,  Bžoch Jaroslav – pro, Pokorná
Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – proti,
Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

16. Sdělení  Komise  –  Plán  REPowerEU  /kód  Rady  9787/22,
KOM(2022) 230 v konečném znění/

17. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice (EU)
2018/2001  o podpoře  využívání  energie  z obnovitelných  zdrojů,  směrnice
2010/31/EU o energetické náročnosti budov a směrnice 2012/27/EU o energetické
účinnosti /kód Rady 9363/22, KOM(2022) 222 v konečném znění/

18. Společné sdělení  Evropskému parlamentu,  Radě,  Evropskému hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů –  Vnější  energetická  angažovanost  EU
v měnícím se světě /kód Rady 9452/22, JOIN(2022) 23 v konečném znění/

19. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Strategie EU pro solární energii /kód
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Rady 9453/22, KOM(2022) 221 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tyto  dokumenty  na  12. schůzi
konané dne 22. června t. r. prostřednictvím usnesení č. 67. Konstatoval, že poslanci obdrželi
texty dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty  představil  náměstek  ministra  průmyslu  a  obchodu  René  Neděla.  Plán
REPowerEU je kombinací opatření k omezení závislosti na energii z Ruska do roku 2030.
Plánuje  urychlit  zavádění  obnovitelných  zdrojů  energie  a  jejich  povolovacích  procesů,  a
zvýšit úspory elektrické energie z 9 na 13 %. EK se snaží budovat dlouhodobá mezinárodní
partnerství, např. dovoz plynu z Egypta, Izraele, Azerbajdžánu a Norska.

P. Havrlíková z MZV informovala, že velvyslanci byli požádání o hledání partnerství 
v oblasti nových energetických surovin.

Zpravodaj M. Exner dodal, že energetická krize akcelerovala vlivem války Ruska. To
využívá svoje energie k vydírání, není běžným obchodním partnerem. ČR podporuje zelenou
energii jako domácího zdroje.

Zpravodaj navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti  1. projednal
tyto dokumenty a 2. podporuje rámcové pozice vlády /usn. č. 87, hlasování 9-1-0, Benešík
Ondřej  –  pro,  Berkovcová Jana – pro,  Bžoch Jaroslav – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava
– pro,  Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro,
Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

Schůze skončila ve 13.00 hodin.

/zapsala Eva Hadravová/

Petr Fifka v. r.                  Ondřej Benešík v. r.
ověřovatel výboru                předseda výboru
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